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یــادداشـــت
لزوم حل مشکلات کشور به دست نخبگان و عقلا

 تماس تلفنی رئیس جمهور
 با وزیر کشور

سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری در 
تماس تلفنی با احمد وحیدی وزیر کشور 
در مرز مهران که روز گذشته به کشور عراق 
سفر کرده بود، ضمن دریافت گزارشی از 
گفت وگوها و توافقات وزیر کشور با مقامات 
عراقی در جهت سهولت و تسهیل سفر 
زائران، آخرین وضعیت و شرایط حمل و 
نقل زوار اربعین به ویژه شرایط عبور و مرور 
در مرزهای زمینی را پیگیری کرد. آیت ا... 
رئیسی در همین راستا، با صدور دستوراتی 
خطاب به مسئولان دولتی، بر خدمات 
رسانی بهتر و رفع مشکلات موجود در مسیر 

زائران عتبات تاکید کرد. 
 

 دریاچه ارومیه 
در آستانه خشک شدن کامل

خطیب جمعه تبریز دیروز در خطبه های 
نماز جمعه تبریز در مصلای امام خمینی)ره( 
این شهر با بیان اینکه مردم آذربایجان شرقی 
و غربی نگران خشک شدن دریاچه ارومیه 
هستند، اظهار کرد: دریاچه ارومیه به 
طرف خشک شدن کامل حرکت می کند 
به  می کنم  درخواست  رئیس جمهور  از 
وزیر نیرو ماموریت ویژه بدهند حداقل 
پاسخی برای نگرانی مردم آذربایجان داده 
تا مردم از نگرانی دربیایند. حجت الاسلام 
آقای  افزود:  آل هاشم  سیدمحمدعلی 
رئیس جمهور همان گونه که در سفر به 
آذربایجان شرقی در تبریز در مصاحبه پایان 
سفر اشاره کردید بحث دریاچه ارومیه بحث 
استانی و منطقه ای نیست بلکه مشکل کشور 
است. آل هاشم اظهار امیدواری کرد که با 
دستور ویژه رئیس جمهور، وزیر نیرو حداقل 
با مردم صحبت کنند و مشکلات و اقدامات 
انجام شده در این ارتباط را با مردم در جریان 

بگذارند. 
 

 »متکی« 
رئیس خانه احزاب ایران شد

دبیرکل کانون اسلامی فارغ التحصیلان 
شبه قاره با رأی شورای مرکزی به عنوان 
رئیس دوره ای خانه احزاب ایران انتخاب 
شد. امیرمیثم نیکفر عضو خانه احزاب ایران 
روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار احزاب 
ایرنا، گفت: در جلسه عصر پریروز  شورای 
مرکزی خانه احزاب، منوچهر متکی از 
فراکسیون اصولگرایان با ۱۲ رأی در رقابت 
با عبدالحسین روح الامینی با ۹ رأی به 
عنوان رئیس خانه احزاب ایران در سال 
اول دوره هفتم انتخاب شد. ۲۱ تیر ۱۴۰۰ 
حسین کمالی از فراکسیون اصلاح طلب به 
عنوان رئیس خانه احزاب ایران در سال سوم 

انتخاب شده بود. 
 
دولت جزیره ای عمل نمی کند 

خطیب جمعه تهران گفت: دولت در 
جاهایی که باید حضور داشته باشد در سیل 
و زلزله و... پیام نداده و در صحنه حاضر 
بوده است . رقابت منفی با قوای دیگر ندارد 
و خودش را خدمتگزار مردم می داند و 
جزیره ای عمل نمی کند و با سایر قوا جلسات 
مشترک دارند و تظاهر ندارند. حجت الاسلام 
صدیقی درباره اقدامات دولت سیزدهم در 
حل مسائل اقتصادی گفت: زمانی که دولت 
خزانه را تحویل گرفت، در سخت ترین شرایط 
بود و خالی بودن خزانه و تورم و... وجود 
داشت ولی در این مدت قدم های بزرگی 
برداشته و در ارتباط با دیپلماسی خارجی 
تحرک بی سابقه داشته و صادرات و واردات 
اقتصادی داشته است. صدیقی افزود: در 
این مدت دولت ۴۱ هیات ایرانی را به دیگر 
کشورها فرستاده و ۲۸ هیات اقتصادی به 
ایران آمده ا ند و ۴۸ هیات برای مذاکرات 
اقتصادی سفر کردند و ۲۲۰سند بین المللی 
امضا شده و دو سند بین المللی عملیاتی 
شده که یکی سند ۲۵ساله با چین و دیگری 
سند ۲۰ساله با روسیه است.  دولت هم ۱۰۰ 

بازدید میدانی از ارگان ها داشته است. 
 

 تحقق پیش بینی ها 
درباره محدودسازی اینترنت

در  مرکزی  بانک  اسبق  کل  رئیس 
صفحه شخصی اش نوشت: در مناظره های 
که  بود  پیش بینی هایم  از  انتخاباتی 
ریاست جمهوری رقبایم به طبقاتی سازی 
حداکثری  محدودسازی  و  اینترنت 
می انجامد.  عبدالناصر همتی در پستی 
اینستاگرامی از تحقق پیش بینی هایی در 
خصوص محدودسازی اینترنت خبر داد. 
رئیس کل اسبق بانک مرکزی در صفحه 
شخصی اش نوشت: در مناظره های انتخاباتی 
از پیش بینی هایم بود که ریاست جمهوری 
و  اینترنت  سازی  طبقاتی  به  رقبایم 
محدودسازی حداکثری می انجامد. وی 
تاکید کرد: متاسفم که به شکل تدریجی 
خصوصا با مصوبه اخیر شورای عالی فضای 
مجازی در حال تحقق عملی است.  وی با 
استفاده از هشتک صیانت نکنید اعلام کرد: 
معیشت میلیون ها ایرانی وابسته به اقتصاد 

دیجیتال است. 

کــوتــــاه

 شرایط سخت معیشتی مردم نشان می دهد که جامعه 
به لحاظ اقتصادی در چه وضعیتی قرار دارد؛ اما با این حال 
دولت با برخی اقداماتی مثل افزایش قیمت یارانه ها تلاش 
دارد شرایط را خوب جلوه دهد. در حالی که به قول معروف 
»چیزی که عیان است ؛ چه حاجت به بیان است« امروز در 
جامعه شاهد مشکلات فراوانی هستیم و اقشار مختلف مردم 
با مشکلات فراوانی روبه رو هستند. حتی اساتید دانشگاه از 
وضعیت بد اقتصادی ابراز نارضایتی می کنند و مردمان اقشار 
فرودست جامعه و حاشیه نشینان گونه خود را با سیلی سرخ 
نگه می دارند. متأسفانه دولت کارهای اصلی را رها کرده و 
به کارهای فرعی چسبیده است. در عین حالی که مردم 
برای احتیاج به ده میلیون وام به بانک ها مراجعه می کنند 
دولت اقداماتی را انجام می دهد که ضرورتی ندارد.  اگر 
دولت به طور صادقانه و شفاف با مردم صحبت کند، شرایط 
و واقعیات جامعه را بیان کند و بگوید که بر اساس وعده های 
داده شده هنوز نتوانستیم مشکلات مردم را حل کنیم بسیار 
مناسب تر  است تا اینکه دولت از وضعیت اقتصادی خوب 
جامعه بگوید. دولتمردان در بازارها و محلات پایین شهر 
بگردند و وضعیت مردم را از نزدیک رصد کنند و آن زمان 
در مورد شرایط جامعه و وضعیت زندگی مردم نظر بدهند. با 
کوچکترین اطلاعات و رصد وضعیت زندگی مردم می توان 
فهمید که وضعیت مردم تغییری نکرده است. هیچ مشکلی 
نیست که لاینحل باشد و برای هر مشکلی راهکارهایی 
وجود دارد. قطعا اگر مشکلات کشور به دست کارشناسان، 
نخبگان، عقلا و افراد مجرب باشد حل خواهد شد.  هر چند 
ابتدا باید ارزیابی و آسیب شناسی شود که مشکلات کشور 
ناشی از چه اموری است. اساسا این مشکلات نشات گرفته از 
فقدان مدیران کارآمد، شایسته و پاکدست یا عدم همکاری 
مردم است یا اینکه مسائل دیگری در این خصوص موثر واقع 
شده تا شرایط جامعه اینگونه شود. بسیاری از کشورهای 
دنیا نیز با مشکلات اقتصادی مواجه بوده و هستند ؛ اما آنچه 
می تواند در حل این مشکلات کمک کننده باشد مدیریتی 
کارآمد، توانمند و قوی است. زمانی که یک مجلس توانمند و 
یک دولت قدرتمند روی کار باشد قطعا مشکلات نیز هر چه 

سریع تر و به نحو بهتری حل و فصل خواهند شد. 

خبــــــر
عبدالرضا فرجی راد  مطرح  کرد: 

 لابی ترکیبی عربی- صهیونیستی 
سد راه توافق هسته ای

آرمان ملی: یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با بیان اینکه 
آمریکایی ها تمایل دارند به توافق هسته ای با ایران دست 
یابند اظهار داشت: : فشارهای لابی اسرائیل زیاد شده، لابی 
عرب هم کار خود را انجام می هد، در واقع لابی ترکیبی 
اعراب و اسرائیل در این مساله فعال است و کار می کنند. 
عبدالرضا فرجی راد در ارزیابی خود از روند مذاکرات 
هسته ای و دلایلی که در به نتیجه رسیدن تاثیرگذار هستند؟ 
گفت: به انتخابات آمریکا نزدیک می شویم با توجه به پاسخی 
که ایران به آمریکا داده، آن ها احساس می کنند چند دور 
دیگر رفت و برگشت نیاز دارد، شاید رفت و برگشت ها نسبتا 
طولانی تر از قبل باشد. وی با بیان اینکه تا زمان انتخابات تیم 
دموکرات آمریکا نمی توانند از این توافق بهره ببرند، گفت: به 
تدریج آمریکایی ها به این نتیجه می رسند که اگر تا ۱۰ روز 
دیگر اگر به نتیجه نرسیدند، گفت وگوها را به بعد از انتخابات 
موکول کنند اما از سوی دیگر فشارهای لابی اسرائیل زیاد 
شده ضمن اینکه لابی عرب هم کار خود را انجام می دهد، 
در واقع لابی ترکیبی اعراب و اسرائیل در این مساله کار 
می کنند.  این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه همچنین بیان کرد: 
حتی به آژانس نامه نوشتند تا نظرش را تغییر ندهد و حتی 
مباحث پرونده پادمانی مطرح شد، این ها موضوعی است که 
اکنون آمریکایی ها با آن درگیر هستند. به نظر می رسد اگر 
نتوانیم تا یکی دو هفته دیگر به نتیجه برسیم، توافق عقب 
می افتد.  سفیر سابق کشورمان در نروژ افزود: این احتمال 
هم وجود دارد که مذاکراتی غیر علنی در حال انجام باشد، 
ضمن اینکه احتمالش ضعیف است که تا دو هفته دیگر 
نتیجه ای به دست  آید. وی خاطرنشان کرد: اکنون به نفع 
آمریکا نیست با توجه به انتخاباتی که دارند این مساله به 
تعویق بیفتد. توافق می توانست امتیازی برای دموکرات ها در 
انتخابات باشد. آمریکایی ها تمایل دارند به توافق هسته ای با 
ایران دست یابند. برای ایران هم همین طور است با توجه به 
اینکه قیمت نفت بالاست باید بتوانیم صادراتمان را افزایش 
دهیم با توجه به اینکه به زمستان نزدیک می شویم اروپا امید 
داشته تا در پاییز از ایران نفت خریداری کند.  فرجی راد ادامه 
داد: اگر آمریکایی ها به نتیجه نرسند کنگره و سنا را از دست 
می دهند و طبیعتا ناامیدی بر آن ها غلبه می کند و مخالفان 
بایدن فشار بیشتری می آورند. از سوی دیگر کمتر از دو سال 
به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا مانده و دموکرات ها 
سعی می کنند تا حدودی انعطاف نشان دهند تا از مزایای 
توافق بهره ببرند.  این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه همچنین 
اظهار کرد: تندروهای آمریکا و اسرائیلی به دنبال این هستند 
که مساله حل نشود و با هجمه ای که آورده اند به نظرم تیم 
بایدن عقب نشست در حالی که در ابتدا تمایل داشتند تا 
مسائل را حل کنند اما با فشارهایی که آوردند آمریکایی ها 

به این نتیجه رسیده اند که خیلی عجله نکنند. 

آرمان ملی: یادگارامام)ره( در مراسم 
گرامیداشت دومین سالگرد ارتحال آیت ا... 
العظمی صانعی، نشست علمی »مبانی فقهی 
و کلامی آیت ا... العظمی صانعی« و رونمایی 
از ۴ اثر آن مرحوم، شجاعت، اخلاص و توجه به 
عقلانیت را سه ویژگی شاخص شاگردان امام 
خمینی)ره( دانست. آیت ا... سید حسن خمینی 
گفت: یکی از میراث آیت ا... صانعی برای روزگار 
ما اجتهاد روشنفکرانه بود. در این مسیر باید 
اصول اجتهاد منقح شود. دفاع منتقدانه از 
جمهوری اسلامی نیز یکی دیگر از میراث 
ایشان بود. باید از جمهوری اسلامی به عنوان 
حرکتی که سال ها برای تحقق آن مجاهدت 
شده و جان ها فدا شده، دفاع کرد. امثال آقای 
صانعی بیش از بقیه باید از این میراث دفاع 
کنند. ایشان از جمهوری اسلامی دفاع منتقدانه 
داشتند. اگر انحرافی را می دیدند نسبت به آن 
حساس بودند. سومین میراث ایشان نیز حمایت 
شجاعانه از امام به عنوان کانون محوری انقلاب 
بود.  یادگار امام به رابطه آیت ا... العظمی صانعی 
با انقلاب اشاره کرد و گفت: ایشان از روز اول 
در مسیر مبارزه بودند. آزار دیدند و سختی ها 
کشیدند. بعدها وارد مسئولیت ها شدند و در 
مقام دادستان کل کشور قرار گرفتند و بعد 
هم به مانند یک پدر و یا مادری که نسبت به 
فرزند خود با حساسیت برخورد می کند، از 
آنچه که انحراف و غلط می دانستند، تبری 

جسته و آنها را بیان می کردند. دوره مبارزات 
سیاسی ایشان بعد مهمی است که می شود به 
آن توجه کرد. قبل از انقلاب تا پایان عمرشان 
مبارزاتی داشتند و برآنچه که می اندیشیدند 
که صحیح است استقامت می کردند.  وی 
»شجاعت« را وجه تمایز امام خمینی دانست 
و تصریح کرد: شاگردان امام علاوه بر اعلمیت، 
مجذوب شجاعت او شده و شجاعت را از او 
آموختند.  روزی بر اساس مبانی فقهی و اصولی 
علل قیام حضرت امام را تبیین می کردم. آیت ا... 
توسلی گفتند همه اینها که فرمودید درست 
است اما واقعیت این است که امام شجاعت 
داشت. همه چیز را از افق مبانی فقهی نبینیم. 
یک چیزی فراتر از آن در ساختار وجودی 
انسان هاست که منشا اثر می شود. شاگردان 
امام به خصوص آنها که وارد مبارزه شدند بعدها 
هم زبان گزنده ای داشتند. آنها اگر شجاع نبودند 
وارد مبارزه نمی شدند. مبارزین چون زبان 
گزنده و شجاعت دارند و چون نمی توانند در 
برابر آنچه ناصحیح است، سکوت کنند مبارز 
می شوند. سید حسن خمینی ادامه داد: شجاعت 
ویژگی همه انقلابی هاست و ویژگی ممتاز امام 
هم شجاعت بود. وی بیان کرد: دومین نکته ای 
که شاگردان امام از ایشان فراگرفتند اخلاص 
است. تاثیر سخن امام برای این است که سخن 
ایشان از عمق جان برخاسته است. صداقت در 
او دیده می شده و ظاهر و باطنش یکی بوده 

است. نسلی از شاگردان امام جذب اخلاص او 
شدند. نزدیکی آنها به امام به واسطه قدرت و 
پست و مقام نبوده است. احساس می کردند 
که این آدم برای رضای خدا کار می کند و حب 
نفس ندارد. شاگردان امام یاد گرفتند که باید 
در زندگی به فراتر از مادیات نگاه کرد. کسی 
که برای خدا کار می کند ضرر نمی کند. این 
استاد حوزه علمیه تصریح کرد: سومین ویژگی 
شاگردان امام توجه به عقلانیت بشری است. 
مرحوم آقای صانعی یک مجتهد زبردست و 
خبره است.  سید حسن خمینی عنوان کرد: 
یکی دیگر از درس هایی که شاگردان امام از او 
فراگرفتند توجه به وصول به نتایج است. امام 
می گوید ما مامور به نتیجه نیستیم. هدف قبل 
از حرکت است و نتیجه بعد از حرکت حاصل 
می شود و غایت است. چه بسا هدف شما یک 
چیزی است و به نتیجه نمی رسید. ما مامور به 
هدف هستیم اما مامور به نتیجه نیستیم. شما با 
هدفتان است که وظیفه تان مشخص می شود. 
اگر هدف ما رسیدن به جنوب است، وظیفه ما 
حرکت به سمت جنوب است. باید از خداوند 
توفیق خواست. یعنی از خداوند بخواهید که 
عواملی که دست شما نیست را در اختیارتان 
قرار دهد.  تولیت مرقد مطهر امام خمینی)ره( 
اذعان کرد: باید در روش های خود عاقلانه عمل 
کنیم. برای وصول به هدف باید به آنچه لازم 
است مجهز شد. نمی شود انسان چشمش را 
به روی علم روزگار خود ببندد. در امور عامه 
عقلانیت عملی لازم است. یعنی باید هدف و 
وسیله متناسب داشته باشیم و بهترین و کم 
هزینه ترین راه را انتخاب کنیم. لذا امام برای 
حرکت های سیاسی استخاره نمی کند. زندگی 
مردم را نمی شود با استخاره پیش برد. شب 
عملیات یکی از فرمانده ها به امام گفته بود 
یک سرکتاب باز کنید. امام گفته بود کارتان را 
بکنید و به خدا توکل و توسل داشته باشید. این 
استاد دروس خارج حوزه علمیه تصریح کرد: 
در عمل به وظیفه ما موظف هستیم به تمام 
قواعد علمی روزگار خود مسلط باشیم و به خرد 
جمعی بشریت توسل بجوییم. امیرالمومنین 
علیه السلام برای خدا جنگید، اما سپاه را بدون 
آرایش نظامی روزگار خود به جنگ نفرستاد. 

قواعد علمی روزگار خود را رعایت کرد. 

 جلال جلالی زاده 
نماینده اسبق مجلس

 
آرمان ملی-  حمید شجاعی: گرچه 
تلاش ها برای احیای برجام ادامه دارد و طرفین 
همچنان به دنبال راهی برای رسیدن به توافق 
هستند؛ اما آنچه که از تحولات چند روز اخیر 
بر می آید اینکه امیدواری ها به احیای برجام 
کمتر از قبل شده است. پس از ارائه پاسخ ایران 
به غربی ها و واکنش آمریکا و اروپایی ها مبنی 
بر غیر سازنده بودن پاسخ ایران گمانه زنی ها به 
این سمت و سو رفت که با توجه به اختلافات 
در مواضع و نظرات طرفین در آینده نزدیک 
شاهد اعلام توافق نباشیم و رسیدن به توافق 
حداقل چند هفته ای زمان ببرد. این در حالی 
است که عده ای نیز معتقدند با وجود اینکه 
۱7 آبان انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا 
برگزار می شود و آمریکایی ها نیز درصدد 
بودند تا پیش از انتخابات بتوانند از این توافق 
حاصل شده به عنوان برگ برنده خود برای 
تاثیر گذاری بر انتخابات در جهت پیروزی 
استفاده کنند اما شرایط به میل و خواسته 
آنها پیش نرفته و اکنون ترجیح می دهند که 
مذاکرات برای دستیابی به توافق را به پس از 
انتخابات موکول کنند تا در شرایطی جدید 
به مذاکره بپردازند. این در حالی است که 
منابع غربی نیز از پاسخ ایران این برداشت را 
داشته اند که ایران در مقطع فعلی علاقه ای به 
انجام توافق ندارد. همه این مسائل در شرایطی 
است که هفته جاری دومین نشست فصلی 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
برگزار می شود و هنوز آژانس اختلافاتی با 
ایران دارد. همین موضوع نیز باعث شده 
تا برخی از احتمال صدور قطعنامه دوم در 
شورای حکام علیه ایران صحبت کنند. هر 
چند که اروپایی ها معتقدند در نشست پیش رو 
قطعنامه ای صادر نخواهد شد. از طرفی رافائل 
گروسی مدیرکل آژانس هنوز دغدغه هایی 
درباره برنامه  هسته ای ایران دارد و آژانس 
گفته ؛ تا زمانی که ایران توضیحات صادقانه 
درباره وجود ذرات اورانیوم در تاسیسات اعلام 
نشده ارائه ندهد، در صلح آمیز بودن برنامه 
هسته ای این کشور تردید داریم. با این حال 
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی می گوید: »مطالب گزارش فصلی اخیر 
مدیرکل آژانس تکرار موارد بی اساس قبلی 
با اهداف سیاسی است و هیچ نکته جدیدی 
جز بازی با عبارات برای اهداف خاص ندارد. 
برقراری مجدد نظام راستی آزمایی پیشین 
مستلزم عمل نمودن طرف های برجامی به 

تعهدات خود است و نبایستی از ایران انتظار 
داشته باشند هنگامی که به تعهدات خود عمل 
نمی نمایند و در حالی که تحریم های ظالمانه 
آنان علیه ملت ایران همچنان ادامه دارد ایران 
پذیرای نظارت های فرا پادمانی نیز باشد.« 
حال باید دید که سرنوشت احیای برجام 
به کجا خواهد انجامید؛ رسیدن به توافق یا 

پیگیری سایر روندها. 
  رایزنی تلفنی وزرای امور خارجه 

ایران و چین
وزیر امور خارجه با عضو شورای دولتی و 
وزیر امور خارجه چین درباره مسائل دوجانبه، 
رفع   مذاکرات  و  بین المللی  و  منطقه ای 
تحریم ها گفت وگو و تبادل نظر کرد.  وزیر امور 
خارجه و »وانگ ایی« با توجه به گفت وگوهای 
اخیر معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور 
خارجه در پکن، آخرین وضعیت اجرای برنامه 
جامع همکاری های راهبردی را مورد بررسی 
قرار دادند. امیرعبداللهیان در تماس تلفنی 
با همتای چینی گفت: در رسیدن به توافق 
خوب، قوی و پایدار همچنان جدی هستیم 
اما آمریکا باید از کاربرد ادبیات ابهام در متن 
فاصله بگیرد تا توافق در کوتاه ترین زمان 
ممکن به نتیجه برسد. وزیر امور خارجه چین 
نیز در این گفت وگوی تلفنی، ضمن ابلاغ 
سلام رئیس جمهوری چین به دکتر رئیسی، 
علاقه مندی پکن در گسترش بیش از پیش 
روابط تهران و پکن را مورد تاکید قرار داد. 
وانگ یی توسعه روابط دوجانبه را منطبق با 
منافع دو کشور توصیف و بر اجرایی شدن 
برنامه جامع همکاری های دو کشور، فارغ 
از سمت وسوی تحولات بین المللی تاکید 
کرد. وانگ یی با اشاره به دیدگاه مشترک 
دو کشور در خصوص بسیاری از موضوعات 
منطقه ای و بین المللی، از حمایت طرف 
ایرانی برای مشارکت چین در فرمت آستانه 
تقدیر و آمادگی کشورش را برای ایفای نقش 
فعال جهت برقراری ثبات و آرامش در سوریه 
اعلام کرد. وی با رد یکجانبه گرایی در عرصه 
بین المللی و حمایت از درخواست های منطقی 
ایران در مذاکرات هسته ای، دستیابی به 

حقوق قانونی را حق ایران دانست. 
  از دیپلماسی تا تحریم 

هر چند که همه طرفین برجام از لزوم 
رسیدن به توافقی پایدار و به نفع همه 
می گویند اما در این میان به وضوح می توان 
دید که موضع آمریکایی ها چندان مشخص 

نیست. چنانکه روزی از تلاش برای دستیابی 
به توافق و احیای برجام در آینده ای نزدیک 
سخن می گویند و روز دیگر از غیر سازنده 
بودن مذاکرات و رویکردها خبرمی دهند و 
از بررسی سایر گزینه ها می گویند.  در همین 
راستا روز گذشته سخنگوی کاخ سفید گفت: 
دولت جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا متعهد 
به مسیر دیپلماسی با ایران است. جان کربی 
تصریح کرد که »مذاکرات فعال« برای احیای 
توافق هسته ای با ایران کماکان ادامه دارند. 
وی افزود: هیچ کس در اینجا دست روی 
دست نگذاشته... ما فعالانه درگیر گفت وگوها 
هستیم. این مقام کاخ سفید به  رغم بیان 
اینکه دولت بایدن به مسیر دیپلماسی با ایران 
متعهد است بیان کرد: دولت آمریکا می خواهد 
اطمینان حاصل کند در صورت عدم دستیابی 
به توافق، گزینه های دیگری برای جلوگیری 
از سلاح هسته ای ایران در اختیار خواهد 
داشت. وی تاکید کرد: چنانچه توافقی با ایران 
حاصل نشود، بایدن به دنبال اطمینان از وجود 
گزینه های دیگری برای جلوگیری از دستیابی 
ایران به توانایی ساخت سلاح هسته ای است. 
جان کربی مدعی شد که در حال حاضر به 
اندازه گذشته به توافق هسته ای با ایران 
نزدیک نیست و اختلافات در گفت وگوها باقی 
است. البته این پایان کار آمریکایی ها نبوده و 
شامگاه پنجشنبه وزارت خزانه داری آمریکا 
تحریم های جدیدی را علیه ایران اعمال کرد. 
بر اساس ادعای وزارت خزانه داری آمریکا این 
فرد و شرکت ها در زمینه ساخت و انتقال پهپاد 
به روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین نقش 
داشته اند. شرکت خدمات هوایی سفیران که 
بر اساس ادعای وزارت خزانه داری آمریکا 
به هماهنگی پروازهای نظامی میان ایران 
و روسیه پرداخته است. آمریکا مدعی است 
که شرکت سفیران در زمینه انتقال پهپادها، 
پرسنل و تجهیزات مرتبط به پهپادی ایرانی 
به روسیه فعالیت داشته است. شرکت های 
»پرآور فارس«، شرکت طراحی و ساخت 
موتورهای هواپیما و شرکت »بهارستان 
کیش« سه شرکتی هستند که آمریکا مدعی 
است در زمینه ساخت و توسعه پهپادهای 
ایران فعالیت دارند. همچنین آقای »رحمت ا... 
حیدری« مدیر عامل و عضو هیات مدیره 
شرکت بهارستان کیش نیز فردی است که در 
تحریم های جدید وزارت خزانه داری آمریکا 

قرار گرفته است. 

»آرمان ملی« تحولات پیرامون توافق هسته ای را بررسی می کند

چالش های احیای برجام 
  آمریکا    از دیپلماسی تا  تحریم های جدید                حسین امیر عبداللهیان:  آمریکا  باید   از   کاربرد    ادبیات   ابهام   در   متن   فاصله   بگیرد

جزایر   سه گانه ایرانی 
 جزءلاینفک  و    ابدی
 خاک   ایران   هستند 

 سخنگوی وزارت امور خارجه 
با رد اتهامات بی اساس وارده 
 ۱۵۳ در بیانیه پایانی نشست 
وزرای خارجه شورای همکاری 
سه گانه  جزایر  فارس،  خلیج 
بزرگ  تنب  ابوموسی،  ایرانی 
و تنب کوچک را جزءلاینفک و 
ابدی خاک ایران دانست. ناصر 
کنعانی نقش سیاست های مخرب 
و فتنه انگیزانه آمریکا و رژیم 
صهیونیستی و اشتباه محاسباتی 
بعضی از کشورهای منطقه در باز 
کردن پای بیگانگان به معادلات 
از مهم ترین  را  امنیتی منطقه 
منطقه  در  بی ثباتی  عوامل 
تأسف  جای  افزود،  و  دانست 
است که برخی از کشورهای عضو 
شورا به جای مسئولیت پذیری 
و اصلاح سیاست های ناکارآمد 
و شکست خورده، بر فرافکنی و 
بیان حرف های تکراری و ملال آور 
اصرار می ورزند. ایران همان گونه 
که همواره تاکید کرده، معتقد 
است همکاری و چارچوب های 
منطقه ای بدون حضور بیگانگان، 
بهترین روش برای رفع مشکلات، 
بین  روابط  تعمیق  و  تقویت 
همسایگان و تأمین ثبات و امنیت 

مشترک در منطقه است. 

 جزو  3  کشور  برتر
 قدرت پهپادی دنیا هستیم

فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت 
خاتم الانبیا)ص( با تاکید بر اینکه 
ایران امروز بی تردید در زمره ۳ 
کشور برتر قدرت پهپادی دنیا 
قرار دارد، گفت: تمرکز در حوزه 
پهپاد نباید ما را از طرح ریزی های 
عملیاتی و پیشرفت در حوزه رزم  
نیروی  چراکه  بازدارد؛  زمینی 
بنیان  و  شالوده  مقتدر  زمینی 
نیروهای مسلح را در برابر تهدیدات 
تشکیل می دهد. سرلشکر غلامعلی 
رشید با تاکید بر اینکه هر جنگی 
که در سطح منطقه و فرامنطقه 
رخ می دهد باید از سوی ارتش و 
نیروهای مسلح به دقت مشاهده، 
رصد و ارزیابی شود، افزود: رویکرد، 
اهداف، استراتژی، طرح ریزی های 
عملیاتی و تسلیحات بکارگیری 
شده در هر جنگی با مختصات دیگر 

جنگ ها و نبردها متفاوت است.

رئیسی عاشق خدمت است 
نه شیفته قدرت

گفت:  تهران  جمعه  خطیب 
بحمدا... پرچم در دولت سیزدهم در 
دست یکی از فرزندان حضرت زهرا 
سلام ا... علیها قرار گرفته که عاشق 
خدمت است و شیفته قدرت نیست. 
حجت الاسلام صدیقی ادامه داد: 
یکی از برکات خداوند به دولت فعلی 
این است که امید را تا حد زیادی در 
دل مردم بازگرداند و حتی مخالفان 
این دولت نمی توانند انکار کنند که 
این دولت جهادی و در میدان است 
و کسی حاشیه ای از این دولت سراغ 
ندارد. خطیب نماز جمعه تهران 
گفت: آقای رئیس جمهور در تمام 
حوادث مانند سیل ها، خود شخصاً 
در میدان حاضر شده و صرفاً پیام 
صادر نکرده و در کنار او وزیران 
دولت همواره حضور میدانی داشتند 
که این نکته برای مردم ما ایجاد 
دولت  می کند.  امید  و  دلگرمی 
سیزدهم رقابت منفی با قوای دیگر 

کشور ندارد. 

آیت ا... سید حسن خمینی: 

نمی شود زندگی مردم را با استخاره پیش برد 
  در امور عامه، عقلانیت عملی لازم است 


